
Z á p i s

z 15. schůze výboru Poslanecké sněmovny pro životní prostředí,
která se konala dne 2. dubna 2008  

Přítomni: RNDr. Libor Ambrozek,  RNDr. Robin Böhnisch,  Ing. František Dědič,  Mgr.
Vladimír  Dlouhý,  Bc.  Kateřina  Konečná,  Ing.  Jiří  Krátký,  Jan  Látka,  Ing.
Ladislav Libý, Ing. arch. Václav Mencl, Ladislav Mlčák, MVDr. Přemysl Rabas,
Ing.  Ladislav  Šincl,  Mgr.  Tomáš  Úlehla,  Ing.  Miroslav  Váňa,  RNDr.  Pavel
Vanoušek 

Nepřítomni: Vlastimil Aubrecht,  Radim Fiala, Zdeněk Mach  

Hosté: Ing. Karel Bláha, CSc., náměstek ministra životního prostředí; Mgr. Aleš Kuták,
náměstek  ministra životního prostředí; RNDr. František Pelc, náměstek ministra
životního, Ing. arch. Petr Štěpánek, ředitel SFŽP
další hosté

Schválený program:

1. Vládní návrh na vydání zákona, kterým se mění zákon č. 356/2003 Sb., o chemických
látkách a chemických přípravcích  a o změně některých zákonů, ve znění  pozdějších
předpisů (sněmovní tisk č.  444)

2. Vládní návrh na vydání zákona, kterým se mění zákon č. 695/2004 Sb., o podmínkách
obchodování s povolenkami na emise skleníkových plynů a o změně některých zákonů,
ve znění zákona č. 212/2006 Sb.  (sněmovní tisk č. 433)

3. Podpora využití obnovitelných zdrojů energií v rámci operačního programu životního 
prostředí

4. Projednání materiálu „Sektorové  priority českého předsednictví  v  Radě  EU“

 5. Různé

Schůzi výboru zahájil místopředseda výboru Mgr. Vladimír Dlouhý.

K bodu l:   
Vládní  návrh na  vydání  zákona,  kterým se  mění  zákon č.  356/2003  Sb.,  o  chemických
látkách  a  chemických  přípravcích  a  o  změně  některých  zákonů,  ve  znění  pozdějších
předpisů (sněmovní tisk č.  444)



Po úvodním slově Mgr. Vladimíra Dlouhého předložený návrh zákona odůvodnil zástupce
předkladatele  náměstek  životního  prostředí  Ing.  Karel  Bláha.  Nabytí  účinnosti  co  nejdříve
považuje za velmi důležité.

Se  zpravodajskou  zprávou  vystoupila  Bc.  Kateřina  Konečná.  Uvedla,  že  je  nutná
srovnávací  studie.  Na  ČIŽP vznesla  dotaz,  jak  budou  řešeny kompetenční  spory. Zdůraznila
potřebu dodat konsolidovaný text a autorizované překlady.

Mgr. Dlouhý zdůraznil, že největším problémem tohoto návrhu je  kontrola a provádění
předpisu.

 
Nám. Bláha uvedl, že nařízení REACH nalezneme na webové stránce MŽP. Ministerstvo

navrhovalo, aby část  dozoru prováděla ČIŽP.  

Zástupce ČIŽP - Hana Malinová má na starosti metodické vedení inspektorů.  Přistoupili
na požadavky na proškolování  inspektorů.  Zdůraznila,  že  je  nutné přijmout  pracovníky, kteří
budou mít vzdělání zdravotní i toxikologické.

Poslanec Dlouhý vyjádřil obavu, zda bude patřičný počet kvalifikovaných pracovníků.
V diskusi vystoupila  zástupkyně Ministerstva zdravotnictví  Zdena Krísová,  vedoucí správního
oddělení, pracovnice hlavního hygienika. 

Zpravodajka  Kateřina  Konečná  podala  návrh  na  přerušení  projednávaného  bodu  s tím,  že
pozměňovací návrhy s jasným vymezením kompetencí lze předkládat do konce dubna.
Poslanec Ing. Dědič navrhl požádat též MPO a ČIŽP.

Hlasování o přerušení projednávání tohoto bodu do příští výborové schůze. 
Z přítomných 12 poslanců pro hlasovalo všech 12 poslanců.

K bodu 2:
Vládní  návrh na vydání zákona,  kterým se mění  zákon č.  695/2004 Sb.,  o  podmínkách
obchodování s povolenkami na emise skleníkových plynů a o změně některých zákonů, ve
znění zákona č. 212/2006 Sb.  (sněmovní tisk č. 433)

Schůzi dále řídil předseda výboru RNDr. Libor Ambrozek. S předkladatelskou zprávou vystoupil
nám.  Mgr. Aleš Kuták.  
Ve zpravodajské zprávě poslanec Vanoušek navrhl přerušit projednávání vládního návrhu zákona
a stanovit si termín na podávání pozměňujících návrhů.

Předseda Libor Ambrozek navrhl výboru přerušit projednávání tisku v obecné rozpravě a stanovil
termín pro podávání pozměňovacích návrhů do 25. dubna.
V hlasování pro přerušení tohoto bodu hlasovalo všech 13 přítomných poslanců.



K bodu 3:
Podpora využití obnovitelných zdrojů energií v rámci operačního programu životního 
prostředí

Předseda Ambrozek chtěl získat ucelenější informaci o tom, jak a proč jsou nastaveny programy
podpory využití obnovitelných zdrojů energií v rámci operačního  programu životního prostředí.

Náměstek životního prostředí RNDr. František Pelc představil své kolegy Ing. Vladimíra Vlka,
ředitele SFŽP Ing. Petra Štěpánka a Ing. Petra Nováka z oddělení evropských fondů.

Ing. Štěpánek uvedl, že Operační program životní prostředí podporuje obnovitelné zdroje energie
přímo a nepřímo. Výzva je zaměřena na podporu obnovitelných zdrojů a druhá na úsporu energie.
Zmínil důležitost  zateplení bytů, motivovat lidi, aby přešli na vytápění plynem nebo  na jiný
zdroj  jako je biomasa. Nevýhoda biomasy je cena.  

Poslanec Ing.  Krátký vznesl dotaz, co vedlo k znevýhodnění biomasy oproti zemnímu plynu.
Odpověď na dotaz nepodpory biomasy - lidé byli připojeni na zemní plyn (přidělené dotace, ale
kotle na tuhá paliva neodpojeny). Poté, co se zemní plyn zdražil, znovu lidé přecházejí na pevná
paliva.. Tam, kde je možnost připojit se na zemní plyn, tam podpora připojení na biomasu není.
Je nelogické, aby si stavěli kotle na biomasu.  Poslanec Krátký vznesl nespokojenost s přílohami
implementačního dokumentu.  

Ing.  Štěpánek  zmínil  otevřenost  implementačního  dokumentu  Operačního  programu  životní
prostředí připravuje se další verze.  

Předseda Ambrozek zdůraznil, že  implementační dokument je otevřen k připomínkám, je možné
se k němu vrátit na příštím jednání výboru nebo grémiu.

Ing.  Štěpánek  uvedl,  že  pokud biomasa  splňuje  emisní  limity, omezená  není.  Implementační
dokument  se může upravovat a měnit.  Prioritou je zastavit  další znečišťování  ovzduší v ČR,
které začalo v období 2004 a 2005 . 
Ing. arch. Mencl doporučuje Radě fondu zařadit tento bod na své jednání. Dále je nutné hledat
prostředky k navýšení prostředků SFŽP (např. výnos z povolenek). 
RNDr.  František  Pelc  na  závěr  poděkoval  za  konstruktivní  jednání.  Znovu  připomněl,  že
implementační dokument je otevřen, předložené návrhy zváží.

Různé:
Zahraniční cesty:
Zahraniční cesta – Vietnam termín 7. – 13. dubna 2008
Japonský předseda – přijetí ve dnech 13. – 15. 5. 2008
Belgie – přijetí Vlámské delegace – 4. - 7. června 2008 
              Valonské  delegace

K bodu 4: 
Projednání materiálu „Sektorové  priority českého předsednictví  v  Radě  EU“
Odpolední jednání zahájil RNDr. Libor Ambrozek.
Ministr Martin Bursík představil  Ing. Gabrielu Říhovou,  ředitelku  odboru EU. 



Materiál  Sektorové priority  českého předsednictví  v Radě EU byl  svodně zpracován Úřadem
vlády ve spolupráci  s jednotlivými  resorty a  Stálým zastoupením ČR při  EU. Navazuje na a
rozpracovává dříve schválený materiál Prioritní oblasti předsednictví ČR v Radě EU, který dne
10. října 2007 jako pracovní  a dále  aktualizovaný materiál  schválil  Výbor pro EU na vládní
úrovni.

První verzi Sektorových priorit českého předsednictví v Radě EU  vzal na vědomí Výbor pro EU
na  vládní  úrovni  dne  11.  února  2008.  Místopředsedovi  vlády  pro  evropské  záležitosti  bylo
uloženo předložit do 30. června 2008 Výboru pro EU aktualizovanou verzi tohoto materiálu a to
v návaznosti  na  revizi  prioritních  oblastí  a  konečnou  podobu  osmnáctiměsíčního  programu
francouzského, českého a švédského předsednictví.

Materiál  Sektorové priority popisuje klíčová témata,  tzv.  sektorové priority, kterými se Česká
republika bude zabývat v průběhu svého předsednictví v Radě EU v prvním pololetí roku 2009.

Agenda českého předsednictví je z velké míry ovlivněna končícím funkčním obdobím EP.

Zvolené sektorové priority jsou  řazené podle jednotlivých formací Rady EU, tj.  má celkem 9
hlavních kapitol. Jednotlivé Rady jsou v gesci příslušných resortů. V rámci jednotlivých formací
Rady se za  CZ PRES očekává projednávání  těchto  hlavních  témat,  která  se  týkají  životního
prostředí:

1. Rada pro životní prostředí
 Ochrana  klimatu –  hlavní  priorita  –  na  evropské  úrovni  (schválení  klimaticko  –

energetického balíčku) a na mezinárodní úrovni (vyjednávání o post – Kjótu). Rovněž
bude  projednávána  otázka  adaptačních  opatření  (EK  připravuje  Bílou  knihu)  –
pravděpodobné téma neformální Rady pro ŽP.

 Ochrana lidského zdraví a životního prostředí – sem patří celá řada předpisů, které
budou během CZ PRES projednávány - návrh směrnice o průmyslových emisích, návrh
směrnice o národních emisních stropech, novely směrnic k elektroodpadu. Dále se bude
diskutovat  řada  strategických  materiálů   -  např.  sdělení  EK k bioodpadu,  EU systém
verifikací environmentálních technologií, sdělení k odlesňování a ilegální těžbě, systém
reportování zpráv EK. Vše bude z velké míry záviset na tom, co se podaří dojednat za
francouzského předsednictví. 

 Udržitelná spotřeba a výroba – EK připravuje balíček k udržitelné spotřebě a výrobě,
který  bude  obsahovat  Akční  plán  k udržitelné  spotřebě  a  výrobě,  revizi  nařízení
k ekolabellingu,  revizi  nařízení  k EMAS, případně Akční  plán k udržitelné průmyslové
politice.

 Akce v oblasti mezinárodních vztahů životního prostředí - Jako reprezentant EU ve
vztahu k třetím státům i světovému společenství bude české předsednictví koordinovat a
připravovat  řadu  významných  mezinárodních  zasedání  a  aktivit  a bude  celkově
formulovat pozici EU v oblasti životního prostředí na mezinárodní scéně. Zejména půjde
o přípravu a vedení jednání 17. zasedání Komise OSN pro udržitelný rozvoj, 25. zasedání
Řídící  rady Programu OSN pro životní prostředí (UNEP)/10. Globálního fóra ministrů
životního prostředí, Pomocného orgánu pro provádění Rámcové úmluvy OSN o změně
klimatu. 



2. Rada pro hospodářské a finanční záležitosti
 Daně – modernizace pravidel v oblasti nepřímých daní, boj proti daňovým únikům, revize

směrnice o zdanění energetických výrobků a elektřiny.
 ČR  připravuje  projekt  Rozšíření  –  5  let  poté –  fungování  hospodářských  politik  a

zhodnocení rozšíření.

3. Rada pro dopravu, telekomunikace a energetiku
 Fungování vnitřního trhu v dopravě – možné projednávání novely směrnice o zpoplatnění

těžkých nákladních vozidel s cílem zahrnutí externích nákladů.
 Energetická  politika  -  Česká  republika  bude  pokračovat  v dalším  rozvoji  energetické

politiky  pro  Evropu  sledující:  1) zvýšení  bezpečnosti  dodávek  energií,  2)  zajištění
konkurenceschopnosti evropských ekonomik a dostupnosti cenově přijatelné energie a 3)
udržitelnost životního prostředí a boj proti změně klimatu. Na jarní Evropské radě by měl
být  schválen  příspěvek  s  konkrétními  podněty  pro  další  vývoj  v energetické  politice
v Evropě a druhém akčním plánu pro období od roku 2010.

 Zvyšování  energetické  účinnosti  a úspor  energií –  projednávání  revize  směrnic  k
označování domácích spotřebičů energetickými štítky a energetické účinnosti budov.

4. Rada pro zemědělství a rybolov
 Komplexní  revize  rozpočtu  zaměřená  na  všechny  aspekty  výdajů  EU  včetně  výdajů

určených pro Společnou zemědělskou politiku (SZP) po roce 2013. Hlavní otevřené body
– budoucí podoba přímých plateb, rozvoj venkova a vymezení méně příznivých oblastí. 

Na dotaz předsedy Ambrozka,  jak bude zapojen Poslanecká sněmovna a výbor pro životní
prostředí při předsednictví ČR v Radě EU, ministr Bursík odpověděl, že  zpracuje harmonogram
akcí. 

Ing. Říhová ještě uvedla, že Ministerstvo životního prostředí je posíleno o 22 míst, probíhá
vzdělávání a školení zaměstnanců a v ČR se plánuje 20 doprovodných akcí.  

Předseda Ambrozek ukončil jednání a poděkoval ministru Bursíkovi za účast a popřál mnoho
úspěchů.

/Jednání skončeno v 16.00 hodin/

Bc. Kateřina Konečná  v.r. RNDr. Libor Ambrozek v.r.
    ověřovatelka výboru       předseda výboru
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